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Pátý Jeden svět  

Český Krumlov se 16. až 21. března 2015 stane již popáté místem konání mezinárodního festivalu 

dokumentárních filmů o lidských právech Jeden svět, tentokrát v kině Luna. Regionální festival se 

během minulých let ve městě etabloval jako kvalitní a vyhledávaná kulturní událost. S radostí 

zaznamenáváme rostoucí počet zájemců o veřejné a především školní projekce, jejichž návštěvnost 

se oproti prvnímu ročníku zvedla na čtyřnásobek. Doufáme, že se nám i během pátého ročníku podaří 

udržet vysokou úroveň festivalu a přitáhnout pozornost diváků, alespoň ve stejné míře jako loni. 

Proč IDFA 

Dlouhodobě si klademe otázky, jak festival ozvláštnit a přitáhnout pozornost nových diváků. Zacíleno 

máme rovněž na zahraniční publikum. Vzhledem ke skutečnosti, že naše město je oblíbeným 

turistickým cílem, přemýšlíme o tom, jak oslovit právě tuto diváckou skupinu.  Díky podpoře z pražské 

centrály Jednoho světa byla třem organizátorům MFF ČK umožněna účast na Mezinárodním festivalu 

dokumentárních filmů IDFA v Amsterdamu v listopadu 2014. Amsterdamský festival je spolu s 

kanadským festivalem Hot Docs považován za nejdůležitější festival dokumentárních filmů na světě. 

IDFA má více než pětadvacetiletou tradici a každoročně přináší kvalitní výběr filmů.  

Od návštěvy festivalu jsme si slibovali především:  

- zkušenost s pořádáním festivalu dokumentárních filmů na evropské úrovni 

- inspiraci v otázkách, jak lépe vyjít vstříc očekáváním, která má od festivalu podobného ražení 

zahraniční publikum 

 

IDFA 2014 

Sedmadvacátý ročník probíhal ve dnech 19. až 30. listopadu. Program přinesl na tři sta filmů, které 

zhlédlo více než 200 000 diváků. Pro festival je příznačná i účast více než 2.500 tvůrců 

dokumentárních filmů a dalších profesionálů spojených s tímto žánrem. Filmy jsou rozděleny do řady 

soutěžních i nesoutěžních sekcí a neomezují se pouze na problematiku lidských práv.  

 

 



Tři dny – devět filmů  

Během tří dnů jsme zhlédli celkem 9 filmů, dobré dvě třetiny z nich patřily mezi snímky s označením 

„lidskoprávní“. Minimálně u třech doufáme, že se objeví i v jednosvětové nabídce pro regiony.  

Killswitch je filmovou koláží na téma síla informace. Film se zabývá soudobou hodnotou informace a 

právem na informace. Srovnává boj za svobodný přístup k informacím s bojem za jiná občanská práva 

(volební právo žen či rovnoprávnost ras). Mimo jiné se zabývá i pohnutým osudem Aarona 

Schwartze, amerického odborníka na informační technologie a zastánce volné přístupnosti informací. 

Storm in the Andes popisuje příběh Josefin, mladé Švédky s peruánskými kořeny, která se vydává 

pátrat po minulosti své tety, která spolu s manželem založila jedno z brutálních maoistických 

guerillových hnutí v Andách, které odstartovalo krvavou občanskou válku v regionu a přineslo utrpení 

mnoha jednotlivcům i rodinám. 

We are the Giant  - film, který nás zcela dostal na závěr našeho pobytu v Amsterdamu, takže už jsme 

neměli sílu na Of Men and War (jeden z oceněných snímků).  Film We are the Giant přináší příběhy 

šesti účastníků nejaktuálnějších událostí v Lybii, Sýrii a Bahrainu. Hrdinové snímku vesměs zastávají 

myšlenku nenásilného boje za svobodu a demokracii, a to i tváří v tvář vládám, které se neštítí 

žádného násilí na neozbrojeném protestujícím obyvatelstvu.  Neuvěřitelná osobní statečnost a 

oddanost myšlence, za kterou bojují i za cenu osobních obětí, byla fascinující. Velmi doufáme, že 

právě tento snímek bude moci zhlédnout i českokrumlovské publikum. 

 

IDFA jako inspirace pro Jeden svět v Českém Krumlově 

IDFA nás překvapila poměrně velkou otevřeností vůči publiku mimo svět filmového průmyslu. 

Očekávali jsme, že budeme mít bez akreditace problém se sehnáním vstupenek na jednotlivé filmy. 

Téměř bez výjimky jsme však den až dva dopředu sehnali vstupenky na představení, která jsme si 

zvolili. Festivalové noviny s programem v angličtině byly sice k dostání pouze ve vybraných hotelech, 

dokonale fungující aplikace pro smartphone však tento drobný nedostatek vykompenzovala. 

 

Debat po filmu se vždy účastnili režiséři či producenti filmů, popř. další filmoví tvůrci. Na debatu 

(probíhající výhradně v angličtině) nezbylo často více než 15 minut (organizátoři se snažili dodržovat 

začátky následujících projekcí uvedené v programu), přesto však vždy splnila svůj účel. Díky 

přítomnosti fundované osoby z řad tvůrců a vysoké úrovni a kultivovanosti diváků, kteří svými dotazy 

mířili k věci, se v 4 až 5 dotazech zpravidla podařilo doplnit podstatné chybějící informace, které po 

skončení filmu zůstaly v hlavách diváků ve formě otazníků. Často jsme si říkali, že ostatní diváci kladli 

přesně ty otázky, které při filmu napadaly i nás. Debatér na ně dokázal stručně a jasně odpovědět. 

Efektivita těchto (často opravdu krátkých) debat po projekcích na nás velmi zapůsobila. 

 

Jaké nové nápady jsme si tedy přivezli z IDFA pro českokrumlovský Jeden svět? 

Uvažujeme o vytištění určitého množství festivalových skládaček v angličtině. V nich bychom 

upozornili na filmy v angličtině a jiných jazycích, popř. na filmy opatřené anglickými titulky. Tyto 

skládačky bychom umístili do hostelů, hotelů a infocentra s nadějí, že osloví zahraniční publikum. 

Realizace tohoto nápadu samozřejmě závisí na ceně, kterou bychom za tyto skládačky (v počtu cca 

400) museli zaplatit, a také na konkrétním výběru filmů pro MFF JS v Českém Krumlově 2015 (kolik 

z nich bude v angličtině nebo s titulky). 

 

Dále uvažujeme o větším zapojení režisérů a producentů do debat. Toto se nám zatím velmi dobře 

dařilo u tuzemských snímků, u zahraničních jsme se o to dosud nepokusili. Rádi bychom v 



následujících ročnících zorganizovali skypové konference se zahraničními tvůrci. Zda se toto podaří, 

závisí samozřejmě hlavně na jejich časové vytíženosti a ochotě. Debaty přes skype budou vyžadovat 

přítomnost tlumočníka, který vyplní eventuální jazykovou bariéru mezi tvůrcem a publikem. 

 

Doufáme, že se nám alespoň některé z našich post-IDFA nápadů podaří zrealizovat. 

Tak či tak se již velmi těšíme na březen 2015 a na páté narozeniny MFF Jeden svět v Českém 

Krumlově. 

 

Fotografie z festivalu  

 

  

Studentští organizátoři krumlovského 

regionálního filmového festivalu Jeden svět: 

Lucka a Filip… 

… jsou opravdu z Českého Krumlova 

 

 

 
 

Propagace filmového festivalu IDFA byla 

v Amsterdamu hodně vidět 

Sláva, máme vstupenky na vybrané filmy 

 



  

Jeden z promítacích sálu festivalu IDFA Kompletní krumlovský tým na festivalu IDFA 

(zleva): Vendula, Lucka a Filip   
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